
ابر شهر تهران با داش�تن جمعيتي بالغ بر 13 ميليون نفر به 
صورت ثابت و شناور با مس�ائل و مشكلات بسياري رو به رو 
اس�ت، كاهش ساخت وس�از، نبود منابع درآمدي پايدار و 
ساير مس�ائل و مشكلات سبب ش�ده اين ابر شهر در خرج 
و دخل خود با مس�ائل عديده اي مواجه ش�ود. نگهداشت 
اين ش�هر 650 كيلو متر مربعي كه همواره با معضل آلودگي 
ه�وا، ترافي�ك و بافت هاي فرس�وده و كمب�ود حمل ونقل 
عمومي روبه رو اس�ت كار را به جايي رس�انده كه مديريت 
جديد شهري ) ش�ورا و ش�هرداري ( نتوانند آنگونه كه لازم 
است به ش�هر رس�يدگي كنند. تغيير مديريت از يك سو و 
مس�ائل و چالش هاي انتخاب ش�هردار و به حاش�يه راندن 
مسائل و مش�كلات شهري س�بب ش�ده تا در حال حاضر 
مديريت ش�هري به نوعي يكي از اصلي ترين منابع درآمد 
پايدار را از جيب ش�هروندان تأمين كند؛ يعني شهروندان 
تهراني تاوان درآمدهاي ناپايدار ش�هرداري را مي پردازند. 
تهران شهري كه روزي به درختان و باغات معروفش شهره بود با 
هجوم برج هاي سر به فلك كشيده اي رو به رو شده كه آسمانش را 
مي شكافند. با اينكه بارها و بارها درباره ساخت وسازهاي بي رويه 
شهر تهران بحث و گفت وگو شده اما معلول ها بيشتر مورد توجه 
قرار گرفته و به علت اصلي كمتر پرداخته شده است. دليل اين 
پروسه تكراري، نبود راهكاري مشخص براي كسب درآمدهاي 

شهرداري است. 
بررس��ي ها نش��ان مي دهد بي��ن 70–65درص��د درآمدهاي 
ش��هرداري ها وابس��ته به ساخت و سازهاس��ت، موضوعي كه 
بزرگ ترين منبع مالي ش��هرداري ها به شمار مي آيد و مي تواند 

ريشه در برخي انحرافات داشته باشد. 
 به مرور زمان و با آشكار شدن بسياري از فسادها از جمله ورود 
دانه درشت ها براي برج سازي در شهر تهران كه امان شهر را بريده 
بود و با وجود موفقيت نس��بي اجراي طرح تفصيلي نتوانس��ت 
آن طور كه بايد ضابطه هاي قانونمند ساخت و ساز را در همه جا و 

براي همه كس اجرايي كند. 
اكنون كسب درآمدهاي پايدار به يك مسئله مهم و حياتي مبدل 
شده است. ش��ايد به همين دليل بود كه معاونت مالي و اداري 
شهرداري تهران از آذر س��ال 1393 و پس از تشكيل معاونت 
توسعه منابع انساني و جدا شدن برخي ادارات كل و شركت هايي 
كه فعاليت هاي مرتبط با منابع انساني داشتند به معاونت به مالي 

و اقتصاد شهري تغيير نام داد. 
اين تغيير نام نش��ان دهنده تغيير رويكرد مديران ش��هري به 
ماجراي كس��ب درآمد در ش��هرداري ها بود، زي��را اين عنوان 
مي گفت شهرداري ديگر تنها دريافت كننده پول نيست و بايد 
براي حل درآمدهاي پاي��دار به راه حل هاي جدي تري فكر كند 
چراكه فش��ار افكار عمومي و معضلاتي نظير ترافيك و آلودگي 
هوا فرياد شهروندان و فعالان شهري را بلند كرده بود، اما بنا بر 
بس��ياري دلايل تهران همچنان به پايداري و درآمد مالي ثابت 
نرسيده كه اين موضوع دلايل عمده اي دارد كه متأثر از فضاي 
كلي اقتصاد كشور و عدم يكپارچگي دستگاه هاست كه در ابعاد 

مختلف قابل بررسي است. 
  رابطه پيچيده و غيرشفاف دولت و شهرداري ها

از آنجا كه اقتصاد شهري موضوعي به هم پيوسته است بخشي از 
اقتصاد شهر تهران نيز تابع روابط مالي آن با دولت است. به طور 
كلي شهرداري ها چهار منبع اصلي درآمد دارند كه شامل ماليات 
و عوارض با سهمي حدود 60 درصد، فروش خدمات با سهمي 
بين 10 تا 12 درصد، گرفتن وام و كمك با سهم 15 تا 20 درصد 
و كمك هاي دولت اس��ت كه معمولاً تا 12 درصد از درآمدهاي 
ش��هرداري ها را تأمين مي كنند.  درآمد مهم ديگر ش��هرداري 
تهران از سال 78 با اجراي قانون ماليات بر ارزش افزوده به دست 
آمد كه بنا به برخي آمارها سالانه در حدود هزار ميليارد تومان 

شهرداري از اين محل درآمد داشته است. 
 اما اين پروسه سال هاس��ت كه به كش و قوس��ي بين دولت و 
شهرداري مبدل شده است. محمد باقر قاليباف، شهردار سابق 

تهران تا روزهاي آخر اعلام مي كرد پليس راهور حدود 60 درصد 
اين عوارض را نپرداخته و پولي از اجراي قانون ماليات بر ارزش 
افزوده به حساب شهرداري نمي آيد، اين در حالي بود كه استاندار 
تهران، سيد حسين هاشمي اعلام مي كرد سالانه 3 هزار و 600 
ميليارد تومان از محل ماليات بر ارزش افزوده و جرايم راهنمايي 

و رانندگي به حساب شهرداري تهران واريز مي شود. 
 سر آخر اينكه راستي آزمايي اظهارات دو طرف هميشه در سايه 
مسائل سياس��ي قرار گرفته و باز هم اصل موضوع كه آسيب به 

شهر و شهروندان بود، گم مي شد. 
به گزارش تيتر شهر همان طور كه گفته شد آلودگي هوا و ترافيك 
تهران بيشتر از شعار نياز به تخصيص اعتبارات و داشتن درآمد 
پايدار در س��ايه كمك هاي دولت داش��ت. پولي كه بتوان با آن 
خطوط ناقص مترو را كامل كرده و براي حل معضل 3 هزار و 500 

اتوبوس فرسوده و واگن مورد  نياز مترو فكري كرد. 
در سال هاي گذش��ته ش��هرداري تهران بارها به موضوع عدم 
پرداخت س��هم دولت در حوزه حمل ونقل عمومي انتقاد كرده 
است. مس��ئولان ش��هرداري معتقد بودند قانون اس��تفاده از 
تسهيلات حس��اب ذخيره ارزي براي حمل ونقل ريلي عمومي 
شهرها مصوب اسفند 88، از بزرگ ترين مصداق ها در فراموشي 

بودجه مترو است كه به رغم اختصاص 2ميليارد دلار به بودجه 
مترو از سوي دولت دهم و يازدهم ناديده گرفته شده است. 

قدرت الله گودرزي، معاون مالي و اقتصادي شهردار سابق تهران 
در  اين  باره گفته بود 50 درصد در حوزه بافت فرسوده برابر قانون 
از س��ال 86، 50 درصد يارانه بليت اتوب��وس و مترو، 60 درصد 
جرايم راهنمايي و رانندگي، بدهي بابت عوارض مستمر و يك 
ميليارد دلاري كه مجلس تصويب ك��رده، بدهي هاي دولت به 

شهرداري است كه همه مستنداتش موجود است. 
دولتي ها نيز در جواب، موضوع بدهي ش��هرداري به بانك ها و 
دولت را مط��رح مي كرده و مي گفتند 18ه��زار ميليارد و 500 
ميليون تومان نيز مطالبات بانك ها از ش��هرداري تهران است و 

بانك ها بزرگ ترين طلبكاران شهرداري هستند. 
محمد علي نجفي، شهردار مستعفي تهران نيز گفته بود مجموع 
بدهي ثبت شده، ثبت نشده قطعي و احتمالي شهرداري تهران 

52 هزار و 100 ميليارد تومان است. 
 وي درباره ماج��راي پرداخت بدهي هاي اعلام ش��ده دولت به 
شهرداري گفته بود بدهي شهرداري از دولت نيز وجود دارد كه 
بخش عمده آن مواردي بود كه در قانون بودجه سال هاي قبل 
آمده است و گفته اند دولت مكلف است اين كار را انجام بدهد يا 
ندهد. حرف دولت هم درست اس��ت. اين در حالي است كه در 
بخش ديگر اظهارات نيز اسناد به اندازه كافي نداريم تا وارد بحث 
كارشناسي با دولت شويم.  اين اظهار نظر آب سردي بود بر آتش 
اميد كساني كه حل مشكلات شهر تهران را در گروي يكدستي 

سياسي دولت و شهرداري مي دانستند. 
  راهكار نوين درآمد زايي كه هرگز اجرا نشد

علاوه بر معضل سياسي و حقوقي رابطه دولت و شهرداري كه به 
آن پرداخته شد شهرداري تهران بنا به دلايل ديگري نيز از كسب 

درآمدهاي پايدار محروم ماند. 
علاوه بر نبود س��ازوكار مش��خص و واحد براي كسب عوارض 
به موقع ش��هري از ش��هروندان ) عوارض ملك��ي هنگام فروش 
خانه ها توس��ط ش��هروندان پرداخت مي ش��ود (، راهكار ديگر 
كس��ب درآمدهاي پايدار مثل قراردادهاي فايناس، بي او تي و 
بي او  ال تي به دليل بروكراسي پيچيده اداري، مشكلات تحريم 
خارجي و روابط خارجي و ناهماهنگي دستگاه هاي كشور و در 
نهايت رخوت كلي فضاي ساخت و ساز با سرمايه گذاران داخلي 

و خارجي نيز اجرا نشد. 
علاوه بر اين راهكاره��اي نويني نظير كس��ب در آمد از طريق 
هوشمند سازي شهري نيز در نظر گرفته نشد. بنابراين با وجود 
فرصت هاي س��رمايه گذاري بخش خصوصي در ش��هر تهران، 
بس��ياري از زمين ها و ساختمان هاي ش��هر براي كسب درآمد 
فروخته شدند و به قول محسن هاشمي رياست شوراي اسلامي 

شهر تهران، تهران پيشخور شد. 
  بار درآمد شهر بر دوش مردم

محمد  علي نجفي، ش��هردار مس��تعفي تهران وقتي به بهشت 
رسيد بخشنامه هاي ضد فس��ادي كه فروش هولگرام كه بنا به 
نظر منتقدان شهر فروشي به ش��مار مي آمد را منتفي كرد، اما 
بس��ياري معتقدند طرح ترافيك جديد كه مث��لًا براي افزايش 
استفاده مردم از حمل و نقل عمومي و كاهش آلودگي هوا طراحي 
شده )درحالي كه هنوز حمل و نقل عمومي به بنا به دلايل گفته 
شده توسعه كافي پيدا نكرده است ( در ازاي آن تدوين و طراحي 
شده اس��ت. بنابراين برآيند اين ماجرا و نداش��تن درآمدهاي 
پايدار شهري يك جواب ساده دارد؛ پول اداره شهر تهران توسط 
شهرداري اگر از آسمان و فروش تراكم از جيب مردم بيرون نيايد 
با راهكارهاي ديگري از جيب مردم تأمين مي ش��ود و بار آن بر 
دوش پايتخت نشينان س��نگيني مي كند. مردمي كه هم بايد 
عوارض و ماليات بپردازند و هم با معضلات ترافيك و آلودگي هوا 

و شهر فروشي دست به گريبانند. 
چالش تغيير مديريت شهري و نگاه سياسي به مسائل سبب شده 
مسائل و معضلات شهري به حاشيه رانده شود. گويا تا انتخاب 
شهردار جديد شهروندان بايد با مش��كلات اين كلانشهر كنار 
بيايند تا شايد در دوره مديريت جديد شهرداري شاهد اتفاقات 
جديد در توسعه و رسيدگي به مشكلات شهري باشيم . در چند 
هفته آينده با انتخاب ش��هردار جديد مشخص خواهد شد كه 
ظرفيت مديريت جديد ش��هري براي جامه عمل پوشاندن به 

وعده هاي انتخاباتي خود تا چه اندازه محقق خواهد شد.

شهروندان تاوان درآمدهاي ناپايدار شهر را مي پردازند 
چالش هاي تغيير مديريت، حل مسائل و مشكلات ابر شهر تهران را به حاشيه رانده است 

از شهر

  نفس باغ های پایتخت
در گيرودار مصوبه برج باغ ها گير كرده است!

يك�ي از مش�كلات اساس�ي اعض�اي ش�وراي پنج�م ش�هر ته�ران ب�ا 
اصولگراي�ان ش�وراهاي دوم، س�وم و چه�ارم مصوب�ه برج باغ ه�ا ب�ود 
ك�ه در هم�ان روزه�اي ابتداي�ي آغ�از ب�ه كارش�ان آن را لغ�و كردن�د. 
مصوبه اي كه حالا مش�خص ش�ده از س�وي ش�هرداري ابلاغ نش�ده اس�ت. 
مصوبه برج باغ ها مصوبه اي بود كه مهدي چمران در سال هاي ابتدايي حضورش در 
شوراي ش��هر تهران به جد دنبال آن بود. مصوبه اي كه بعد از گذشت چند سال از 

تصويب، مورد اعتراض شديد امثال محمد سالاري قرار گرفت. 
حتي در روزهاي پاياني شوراي شهر چهارم چمران نيز درخواست اصلاح مصوبه را داشت 
و گفت: شايد من اشتباه كردم.  اما شوراي پنجمي ها در اولين مصوبات خود رأي به لغو 
اين مصوبه دادند و حالا خبر رس��يده كه اين لغو مصوبه از سوي شهرداري تهران ابلاغ 
نشده است.  اين موضوع اخيراً مورد اعتراض اعضاي شوراي شهر تهران قرار گرفت. در 
همين زمينه محمد سالاري گفت: كميسيون شهرسازي و معماري و كميسيون سلامت 
و محيط زيست شوراي شهر تهران در جلسه مشتركي كه با مديران معاونت شهرسازي 
و معماري شهرداري تهران داشتند نسبت به عدم ابلاغ مصوبه شورا مبني بر لغو مصوبه 
برج باغ ها اعتراض كردند.  رئيس كميسيون شهرسازي و معماري شوراي شهر تهران 
اظهار داشت: شوراي پنجم شهر تهران اواخر سال گذشته نسبت به تصويب مصوبه اي 
مبني بر لغو مصوبه برج باغ ها موضوع مصوبه سال 1383 اقدام كرد و اين مصوبه در هيئت 
تطبيق فرمانداري تهران مورد تأييد قرار گرفت و بايد بلافاصله توسط شهرداري تهران 
ابلاغ مي شد تا هيچ پروانه اي براي ساخت و ساز در باغ ها صادر نشود.  وي ادامه داد: اما 
متأسفانه به رغم پيگيري هاي كميسيون شهرسازي و معماري و همچنين كميسيون 

سلامت، هنوز شهرداري تهران نسبت به ابلاغ اين مصوبه اقدام نكرده است.

 بررس�ي ها نش�ان مي ده�د بي�ن65
 ت�ا 70 درصد درآمدهاي ش�هرداري ها 
وابسته به ساخت و سازهاست، موضوعي 
كه بزرگ ترين منبع مالي شهرداري ها به 
شمار مي آيد و مي تواند ريشه در برخي 

انحرافات داشته باشد
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مس�ائل و مش�كلات كلانش�هر ها در حوزه شهرسازي 
و معماري س�بب ش�ده اس�ت تا چالش ها در اين حوزه 
مهم و حساس كه با زندگي خيل عظيمي از شهروندان 
در ارتباط اس�ت با موانع بس�ياري مواجه ش�ود. بر اين 
اسا س در نخس�تين نشست كميس�يون شهرسازي و 
معماري كلانش�هرهاي كش�ور در دور جدي�د فعاليت 
شهرداري ها به موضوعات مختلف از جمله ركود صدور 
پرونده هاي ساختماني پرداخته شد. همچنين برنامه ها 
و مطالبات كلانش�هرها نيز با حضور رئيس فراكسيون 
مديريت ش�هري مجلس م�ورد بررس�ي و تحليل قرار 
گرفت و راهكارهاي رفع موانع و مشكلات كلانشهرها و 
چالش هاي پيش روي آنها ارزيابي و مقرر شد تا در چهار 
 محور »ماليات ارزش افزوده«، »لايحه مديريت يكپارچه 
شهري«، »قانون استخدامي ش�هرداري ها« و »درآمد 
پايدار شهري« تقسيم بندي شده و در خانه ملت مورد 

 بررسي قرار گيرد. 
بسياري از مسائل و مشكلات كلانشهر ها در حوزه شهر سازي و 
معماري از يك جنس هستند، بر اين اساس در نشست معاونان 
شهرس��ازي و معماري كلانش��هرها كه به ميزباني كلانش��هر 
پايتخت برگزار شد به بررسي نظرات درباره مهم ترين مسائل 
حوزه فعاليت پرداخته شد و با رأي گيري، رئيس و دبير جديد 
كميسيون معماري و شهرسازي شهرداري كلانشهر ها انتخاب 
شدند.  همچنين در جلس��ه متن پيشنهادي كميته حقوقي و 
قوانين شهرداري هاي كلانشهرهاي كشور جهت اصلاح ماده 
100 قانون شهرداري و تبصره هاي آن به شركت كنندگان ارائه 
شد.  تناقض در بخشنامه ها و دستورالعمل هاي صادره از سوي 
وزارتخانه هاي كشور و راه و شهرسازي در فرآيند كنترل نقشه 
و صدور پروانه هاي س��اختماني از موضوعاتي بود كه اكثريت 
معاونان شهرسازي و معماري كلانشهري آن را موجب كاهش و 
بعضاً توقف پروانه ساختماني در فروردين ماه عنوان كردند و از 
دبيرخانه كلانشهرها خواستند با مذاكرات و نامه نگاري ها نسبت 
به ايجاد وحدت رويه در دستورالعمل هاي دولتي در اين زمينه 
اهتمام داشته باشند.  به اعتقاد معاونان شهرسازي و معماري 

دس��تورالعمل اصلاح ماده 33 قانون نظام مهندسي صادره از 
سوي وزير راه و شهرس��ازي گرچه بروكراسي و زمان طولاني 
صدور پروانه و اعمال كنترل و نظارت مهندسي را كاهش داده اما 
نيازمند اعمال تغييرات و اصلاحاتي است. با اين وجود بخشنامه 
وزارت كشور درباره اجراي اين دس��تورالعمل موجب متوقف 
شدن فرآيند كنترل نقشه و عدم امكان صدور پروانه ساختماني 
را فراهم آورده و از آنجا كه فصل كاري ساخت و س��از، نيمه اول 
سال است، پايان دادن به اين تناقض بخش��نامه اي و رسيدن 
به يك وح��دت رويه، ركود ايجادش��ده در ص��دور پروانه هاي 

ساختماني را پايان مي دهد. 
  تدوين نقشه راه كلانشهرها در مجلس 

مهرداد بائوج لاهوتي، رئيس فراكسيون مديريت شهري مجلس 
در نشس��تي با كمال مرادي، مدير دبيرخانه مجمع شهرداران 
كلانشهرهاي كش��ور، برنامه ها و مطالبات كلانشهرها در سال 
 جاري را مورد  بررس��ي ق��رار دادند.  در اين نشس��ت برنامه ها 
مورد بررس��ي و تحليل قرار گرفت و راهكاره��اي رفع موانع و 

مشكلات كلانشهرها و چالش هاي پيش روي آنها ارزيابي شد 
و مسائل مرتبط به كلانش��هرها در چهار محور »ماليات ارزش 
افزوده«، »لايحه مديريت يكپارچه شهري«، »قانون استخدامي 
شهرداري ها« و »درآمد پايدار شهري« تقسيم  بندي شد تا در 

برنامه هاي آتي مجلس مورد بررسي كارشناسي قرار گيرد. 
  ضرورت بهره مندي شهرداري ها از 2 ميليارد فاينانس 

مصوب 
دولت  رئيس فراكس��يون مديريت ش��هري مجلس ش��وراي 
اس��لامي با تأكيد بر اهميت »ماليات بر ارزش افزوده« گفت: 
يك سري از نمايندگان نگاه مثبت به اين قانون ندارند؛ لذا بايد 
با برگزاري جلس��ات و مكاتبات مكرر اهميت موضوع را براي 
آنها توضيح دهيم تا نهايتاً در صحن به عنوان يك قانون دائمي 

تصويب شود. 
نماينده لنگرود در مجلس ش��وراي اس��لامي با تأكيد بر لزوم 
واگذاري تصدي شهرها به شهرداري و اجراي مديريت يكپارچه 
ش��هري بر اهميت موضوع »درآمدهاي پايدار ش��هرداري ها« 

اشاره كرد و خواس��ت نس��بت به بهره مندي از 2 ميليارد دلار 
فاينانسي كه دولت تضمين آن را عهده دار شده است، اقدام كند 

و به زودي انتشار اوراق مشاركت مصوب را انجام دهد. 
وي همچنين درباره ضرورت تصويب لايحه استخدام شهري 
گفت: بهترين گزينه اين است كه آيين نامه استخدامي در سه 
شكل مجزا شامل آيين نامه براي شهرداري تهران، يك آيين نامه 
براي كلانشهرها و يك آيين نامه هم براي شهرهاي بالاي 200 

هزار نفر به تصويب برسد. 
  لزوم توجه ويژه به چالش هاي كلانشهرها در مجلس

كمال مرادي، رئيس دبيرخانه مجمع شهرداران كلانشهرهاي 
كش��ور با بيان اهميت نقش و جايگاه ش��هرداري ها و به ويژه 
ش��هرداري هاي كلانش��هرها در اداره ام��ور ش��هرها، احداث 
زير ساخت هاي توس��عه پايدار و ارائه خدمات به شهروندان را 
از وظايف شهرداري ها برشمرد و به تش��ريح برخي مشكلات 
و چالش هاي ش��هرداري هاي كلانش��هرها همچ��ون »تأمين 
منابع مالي و وص��ول عوارض و درآمدهاي محلي متناس��ب با 
هزينه هاي مورد نياز شهر«، »توسعه حمل و نقل عمومي و ريلي- 
نوسازي ناوگان هاي اتوبوسراني- تاكسيراني و قطار شهري«، 
»توسعه فضاهاي سبز و كاهش آلودگي هاي زيست محيطي«، 
»بازآفريني بافت هاي فرسوده« و »جمع آوري، حمل و تفكيك 

و بازيافت پسماندها« پرداخت. 
وي در عي��ن ح��ال »رك��ود ساخت و س��ازها«، »كاه��ش 
س��رمايه گذاري هاي بخش خصوصي«، »بالا بودن هزينه هاي 
جاري و پرسنلي« و همچنين »خلأهاي قانوني« را از مشكلات 
پيش روي شهرداري ها عنوان كرد و گفت: انتظار شهرداران از 
مجموعه دبيرخانه اين است كه با استفاده از تمامي ظرفيت هاي 
موجود در جهت كاهش مشكلات آنها گام هاي مؤثري را بردارد. 
مرادي گفت: از اين رو نمايندگان محترم مجلس شوراي اسلامي 
و مخصوصاً فراكسيون مديريت شهري و كميسيون هاي عمران 
و شوراها و اقتصادي مجلس مي توانند نقش برجسته اي را ايفا 
كنند و در لوايح و طرح هاي موجود در دستور كار كميسيون هاي 
مجلس، منابع و مصالح شهرداري هاي كلانشهرها را مورد عنايت 

قرار دهند.

نقشهراهكلانشهرهادرمجلستدوينمیشود
ركود صدور پروانه هاي ساختماني در آغاز سال جاري

کلاشهر

تصوير شهر در شبكه های مجازي

سايه سنگين مگامال  ها بر شهر تهران

محيط زيست 

ذرات معلق كمتر از 2/5 ميكرون  ششمين قاتل جهان
نتاي�ج ي�ك گ�زارش بين الملل�ي نش�ان مي ده�د ذرات معل�ق كمت�ر از 
2/5 ميك�رون كه آلاين�ده اصلي هواي بس�ياري از ش�هرها از جمل�ه تهران 
اس�ت، شش�مين عامل مرگ و مي�ر زودرس در جهان محس�وب مي ش�ود. 
سولماز احدي، كارش��ناس ش��ركت كنترل كيفيت هواي تهران در  اين  باره گفت: در اين 
گزارش كه در سال 2018 از سوي مؤسسه اثرات و ش��اخص هاي سلامت و پروژه ارزيابي 
جهاني بيماري ها )The Health Effects Institute( با عنوان »گزارش ايالت جهاني 
هوا« منتشر شده، مخاطرات مؤثر بر سلامتي انسان بر اساس تعداد مرگ و مير در گروه هاي 
مختلف سني زنان و مردان رتبه بندي شده است.  آن گونه كه احدي گفته، شش عامل اصلي 
مرگ و مير زودرس در س��طح جهاني طي سال 2016 به ترتيب فش��ار خون بالا، مصرف 
سيگار، قند بالاي ناشتا، وزن و كلسترول بالا و پس از آن ذرات معلق در فضاي آزاد بوده اند 
و بر اين اساس آلاينده  PM 2/5 ششمين عامل مرگ و مير زودرس در جهان طبقه بندي 
شده است. مواجهه با اين آلاينده عامل 4/1 ميليون مرگ ناشي از بيماري هاي قلبي و سكته 
مغزي، سرطان ريه، بيماري هاي مزمن ريوي و عفونت هاي تنفسي در سراسر جهان طي 
سال 2016 بوده است. ذرات معلق PM 2/5 حتي بيش��تر از عوامل مهمي چون مصرف 
مش��روبات الكلي و مصرف بيش  از حد نمك در افزايش نرخ مرگ و مير زودرس مؤثر بوده 
است. همچنين آلودگي هوا در فضاهاي بسته هشتمين عامل و آلاينده اوزون سي و سومين 
عامل مرگ و مير زودرس جهاني رتبه بندي شده اند.  به گفته اين كارشناس شركت كنترل 
كيفيت هواي تهران، در نقشه وضعيت غلظت سالانه )2016( آلاينده ذرات معلق كمتر از 

2/5 ميكرون در كشورهاي مختلف جهان مشخص شده است. 
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